

# 立法會財經事務委員會

## LegCo Panel on Financial Affairs

# 籌劃2021年人口普查

## Plan for the 2021 Population Census

2019年1月7日  
7 January 2019



# 人口普查 / 中期人口統計的目的和特點

## Objectives and special features of population censuses/by-censuses

- 目的

- 搜集本港人口的社會經濟特徵的最新基準資料，以支援政府規劃及制訂政策、學術機構進行學術研究，以及私人機構制訂經營策略

To obtain up-to-date benchmark information on the socio-economic characteristics of the population for supporting planning and policy formulation by the Government, academic research by academic institutions, and planning of business strategies by the private sector.

- 特點

- 大規模

**Sizable scale**

- 可提供較精確的**特定人口分組及細小地理分區**的統計數據

Providing statistics of high precision for **population sub-groups** and **small geographical areas**



# 樣本設計

## Sample design

- 短問卷

### Short form questionnaire

- 約十分之九的住戶  
About nine-tenths of households
- 簡單點算  
Simple enumeration
- 涵蓋基本問題（例如性別、出生年份及月份）  
Covers basic questions (e.g. sex, year and month of birth)

- 長問卷

### Long form questionnaire

- 約十分之一的住戶  
About one-tenth of households
- 詳細訪問  
Detailed enquiry
- 詳細的社會經濟特徵資料（例如教育程度、職業及行業）  
Detailed socio-economic characteristics (e.g. educational attainment, occupation and industry)



# 多模式資料搜集方法

## Multi-modal data collection approach

### 電子問卷 e-Questionnaire

[ Please logout before you leave ]

Household Reference No.:	Account No.:	01
Name of Household Member: (01) Mr. Chan Man	Relationship to the Household Head:	(01) Household Head

1 2 3 4 5 6 7

#### Housing Characteristics

H3a(i) Does your household occupy the whole unit of quarters? (If this unit of quarters is a subdivided unit and is occupied by your household only, please select (1))

(1) Yes

H3a(ii) Please provide the number of the following rooms in this unit of quarters.

Living / dining rooms:	1
Kitchens :	1
Bathrooms / toilets:	1
Bedrooms:	2

### 電話訪問 Telephone interviews



### 郵寄問卷 ( 只限短問卷 ) Postal returns (short forms only)



### 電腦輔助面談訪問 Computer-assisted face-to-face interviews



# 兩階段的資料搜集

## Two-phase data collection



- 資料搜集期暫定為2021年6月30日 – 8月4日 ( 36天 )  
Tentative data collection period: 30.6.2021 – 4.8.2021 (36 days)

**第一階段 ( 18天 ) – 集中推行自行填報及電話訪問**  
**1<sup>st</sup> Phase (18 days) – Focusing on self-enumeration and telephone interviews**  
(30.6.2021 – 17.7.2021) (暫定 Tentative)

- 自行填報：電子問卷及郵寄問卷 ( 只限於「短問卷」 )  
Self-enumeration: e-Questionnaires and postal returns (for Short Forms only)
- 電話訪問  
Telephone interviews



# 兩階段的資料搜集

## Two-phase data collection



### 第二階段 ( 18天 ) – 引入面談訪問

### 2<sup>nd</sup> Phase (18 days) – Introducing face-to-face interviews

(18.7.2021 – 4.8.2021) (暫定 Tentative)

- 引入多一種資料搜集方法，即面談訪問  
**Face-to-face interviews** will be introduced as an additional mode of data collection
- 統計員探訪尚未遞交資料的住戶進行訪問  
Enumerators will visit households which have **not provided the required data** to conduct interviews
- 全面地安排二人一組工作，以保障統計員人身安全  
Full implementation of **pairing visits** to protect **personal safety** of enumerators



# 數據項目

## Data topics

- 廣泛諮詢已於2018年7月展開  
Extensive consultation started in July 2018
- 確保數據項目切合時宜及能滿足用者的要求  
To ensure that the data topics are relevant and can meet users' needs
- 主要考慮因素：  
Major factors to be considered:
  - 數據是否有用  
Usefulness of data
  - 數據是否可靠  
Reliability of data
  - 受訪者負擔  
Respondent burden



# 電腦系統和服務

## Computer Systems and Services

有關電腦設備和服務的可行性研究已完成

Feasibility study on the required computer equipment and services has been conducted



計劃於2019年2月向立法會財務委員會申請撥款

(2019/20年度至2022/23年度共需約2.03億元的非經常費用)

Plan to seek funding approval from the  
Legislative Council Finance Committee in  
February 2019

(Non-recurrent cost of some \$203 million  
from 2019-20 to 2022-23)







多謝

Thank you

